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رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
اسدآباد گفت: تالاب پیرسلمان به علت رعایت 
نکردن الگوی کشت و برداشت بی رویه از منابع 
آبی در حال خشــک شدن اســت.به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جوان، مجید اسکندری با 
بیان اینکه کشاورزان پیرامون تالاب پیرسلمان 

اســدآباد به جای کشــت محصولات کم آب بر 
نســبت به کشــت محصولات پرآب بر، چون 
یونجه و چغندر اقدام کرده بودند و با برداشت 
بی رویه از منابع آبی زمینه خشــک شدن این 
تالاب را فراهم کرده اند، گفت: در هفت ســال 
پیش و مردادماه ســال گذشته نیز این تالاب 

به علــت کاهش نزولات جــوی، تنش آبی و 
خشکســالی ها و برخی عوامل انســانی، چون 
برداشــت بی رویه از منابــع آب زیرزمینی به 
ویژه کشــت دوم برخی از کشاورزان پیرامون 
تالاب خشــک شد که نسبت به لایروبی آن با 

مشارکت برخی از دستگاه ها اقدام کردیم.

او گفت: با لایروبی انجام شده با هدف افزایش 
عمق تالاب و نگه داشــته شدن آب بیشتر در 
آن سال گذشته با بارش نزولات جوی مناسب 
این تالاب در بهمن ماه ســال گذشــته دوباره 
احیاء و آبگیری شــد و حتــی حدود یک ماه 
پیش آب موجــود تالاب ســرریز کرد.رئیس 

اداره حفاظت محیط زیست شهرستان اسدآباد 
گفت: متأســفانه در فصل تابســتان به علت 
گرمای شدید ســطح منابع آبی تالاب کاهش 
داشــته و عوامل انســانی نیز مزید بر علت در 
حال خشــک شدن این تالاب دائمی طبیعی و 
زنده شده است.اسکندری با بیان اینکه در چند 
روز آینده تالاب پیرســلمان خشک می شود، 
گفت: طی مکاتبه ای که با دادستان، فرمانداری 
و جهادکشاورزی داشته ایم بر آن هستیم تا در 
ســال آینده برنامه هایی برای مدیریت کشت 
کشــاورزان پیرامون تالاب و برداشت بهینه از 

منابع آبی این تالاب داشته باشند.
او با اشــاره به تبعات خشک شدن این تالاب 
طبیعی زنده اســتان همدان، گفت: در صورت 
خشک شدن تالاب به طور قطع به اکوسیستم 
منطقه آســیب خواهد رسید و موجب از بین 
رفتــن گونه های جانــوری از جمله گونه های 
آبزی تالاب و نیز مهاجرت پرندگان این تالاب 
خواهد شد ضمن اینکه ریزگرد های کف تالاب 
نیز با هر گونه وزش باد موجب آلودگی هوای 

منطقه می شود.
تالاب پیرســلمان واقع در مجــاورت امامزاده 
پیرســلمان جــزء آثار ملی و طبیعی کشــور 
به ثبت رســیده اســت و از جمله منابع آبی 
دائمی بوده که علاوه بر تأمین آب کشــاورزی 
منطقه زیســتگاه ارزشــمندی برای جانوران 
آبزی مختلف و دوزیســتان و پرندگان مهاجر 
و ســاکن به شمار می رود.به اســتناد بند )و( 
ماده شــش قانون حفاظت و بهسازی محیط 
زیســت و مطابق آگهی رسمی شماره ۲۲۴۷۴ 
اردیبهشت ماه ســال گذشته تالاب پیرسلمان 
به مدت پنج ســال با حدود مشخص به عنوان 
منطقه شکارممنوع ارتقاء سطح حفاظتی یافته 
و هر گونه شــکار، صید و تیرانــدازی در آن 

ممنوع است.

استاندار کهگیلویه و بویراحمد:
مدیران کهگیلویه و بویراحمد 

برای رفع مشکلات مردم تلاش کنند
گروه شهرســتانها - ربیعی: اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به 
برگــزاری میز خدمت و ارتباطات مردمی گفت: مدیران برای رفع مشــکلات 
مردم بیش از گذشــته تلاش کنند. سید علی احمدزاده به همراه مدیران کل 
اســتانی با حضور در میز خدمت مردمی نماز جمعه شــهر یاسوج پاسخگوی 

مطالبات مردم شدند.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه رسیدگی به مشکلات مردم تکلیف 
و وظیفه همه مسئولان است، گفت: مرتب با مردم در ارتباط هستم و روزهای 
شــنبه در ملاقات های عمومی پاسخ گوی تعداد زیادی از آنها هستم.وی ادامه 
داد: در مناســبت های مختلفی از جمله میز خدمت مردمی که در نماز جمعه 
مستقر می شود هم به خواسته ها آنها رسیدگی می کنیم .احمدزاده عنوان کرد: 
در دومین روز از هفتــه دولت نیز میز خدمت با حضور همه مدیران در نماز 
جمعه برپا شد و علاوه بر بازدید از میز ادارات، خود من نیز به مطالبات مردم 
رسیدگی کردم. اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: ممکن است همه 
مشــکلات مردم رفع نشــود اما مشــکلات عده ای حل و فصل می شود و هر 
تعدادی از مردم که گرهی از زندگی و مشکلاتشــان باز شود برای مسئولان 
افتخار است.استاندار عنوان کرد: از مدیران درخواست می کنم پای کار مردم 
بوده و در هفته دولت بیش از گذشــته پاسخ گوی آنها باشند و در جهت رفع 
نیازهای آنها تلاش و کوشش کنند.احمدزاده از اطلاع رسانی اصحاب رسانه و 
صدای و ســیمای مرکز اســتان قدردانی کرد و گفت: رسانه های استان برای 
بیان مشــکلات مردم به مسئولان و همچنین انعکاس اقدامات صورت گرفته 

پای کار هستند.

دومین گردهمایی مسئولان
 لجستیک S.T.C.P بنادر کشور در بوشهر آغاز شد 

گروه شهرســتانها - صبا کرمپورنیا: مدیرکل بنادر و دریانوردی استان 
بوشهر گفت: با نظارت مستمر بر فعالیت شرکت های کارگزاری ترابری دریایی، 
این بندر اکنون در بین بنادر کشور بالاترین نرم تخلیه و بارگیری را دارا است. 
محمد شــکیبی نسب مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر در دومین 
گردهمایی مسئولان لجستیک S.T.C.P بنادر اظهار کرد: بدون تردید بخش 
زیادی از ایمنی، کاهش سوانح، بهره وری اسکله ها و راندمان تخلیه و بارگیری 
در گرو آموزش های لجستیک بندری و شرکت های کارگزاری ترابری دریایی 

رقم می خورد. 
وی بیــان کرد: اثربخشــی این حوزه و بازنگری دســتورالعمل های مرتبط با 
آن بســیار حائز اهمیت اســت و نزدیک به 13 مجوز در بخش شــرکت های 
کارگزاری ترابری دریایی صادر می شود که بخش اصلی ماموریت سازمانی را 
انجام می دهند.  مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر تصریح کرد: در بندر 
بوشهر با تلاش معاونت و آموزش به ارزیابی شرکت های یاد شده، ورود جدی 
شده و در پایان ســال نیز از شرکت های برتر تجلیل می شود که این رویکرد 
منجر شده تا بندر بوشهر برای پنج سال متوالی به عنوان بندر رعایت مسائل 
ایمنی معرفی شده است.  شکیبی نســب ادامه داد: بحث مدیریت بهره وری 
اسکله و افزایش نرم تخلیه و بارگیری در بنادر در دستور کار جدی اداره کل 
بنادر و دریانوردی استان بوشهر است چرا که اگر در کنار توسعه زیرساخت ها، 
برنامه ریزی مشــخصی صورت نگیرد بــدون تردید به بیراهه خواهیم رفت و 
افزایش زیرساخت ها کارایی لازم نخواهد داشت. وی ادامه داد: چنانچه بندری 
ایمنی لازم را نداشــته باشد، بخش قابل توجهی از این عمل ناشی از عملکرد 
شرکت های کارگزاری ترابری دریایی است که در همین راستا شرکت ها ملزم 
به رعایت اســتانداردهای متعدد و بکارگیری کارشناس اچ.اس.ای شدند و در 
صورت داشتن ۲ مورد سانحه در سال، مجوز آن تعلیق می شود. وی در بخش 
دیگری از صحبت های خود اظهار کرد: بندر بوشهر اکنون بالاترین نرم تخلیه 
و بارگیری در بنادر کشــور را دارا است و برای نمونه کشتی های یخچالی در 
بندر بوشهر سه روزه تخلیه و اما در سایر بنادر حوزه خلیج فارس ظرف مدت 
هفت روز تخلیه می شــوند. شکیبی اظهار کرد: چنین ظرفیتی منجر شده تا 
کاپیتان کشتی های یخچالی بندر بوشهر را به سایر بنادر کشور ترجیح دهند. 
گفتنی اســت، دومین گردهمایی مسئولان لجســتیک S.T.C.P در بوشهر 
طی امروز و فردا برگزار می شــود.  شــروع واگــذاری و تفویض اختیار صدور 
گواهینامه های لجستیک بندری بصورت پایلوت در بندر بوشهر )بعنوان اولین 
بندر در بین بنادر کشــور( با هدف تســریع و افزایش رضایت ذینفعان برای 
دریافت گواهینامه های لجستیک بندری از جمله اهداف گردهمایی مسئولان 

آموزش لجستیک بنادر کشور در بوشهر است. 
همچنین بررسی بازنگری دستورالعمل صدور گواهینامه های لجستیک بندری 
با همکاری کارشناســان آموزش و  لجســتیک بندری )بنادر کشور(، بررسی 
ارائه تســهیلات آموزشی به کارگران فصلی و خن کاران توسط سازمان بنادر 
و دریانوردی از دیگر دستور کارهای گردهمایی یاد شده است. در گردهمایی 
مســئولان آموزش لجســتیک S.T.C.P بنادر کشــور همچنین موضوعات 
بازنگری کتب و جزوات آموزشی لجستیک بندری، بکارگیری مدرسین دارای 
گواهینامه TLT و تشــریح فرایندهای ممیزی از موسســات آموزشی مورد 

بررسی قرار می گیرد.

صادرات خرمای بم به ۷۰ کشور دنیا
نایب رئیس انجمن خرمای ایران در بم گفت: خرمای شهرســتان بم با 1۰۰ 
میلیون دلار ارز آوری به ۷۰ کشور دنیا صادر می شود.  اکبری گفت: صادرات 
خرما کشــور ســالانه ۵۰۰ میلون دلار ارز آوری برای کشــور دارد که سهم 
صــادرات خرما رطب مضافتی بم، 1۰۰ میلیون دلار اســت.  او افزود: رطب 
مضافتی بم ســالانه به ۷۰ کشور دنیا صادر می شــود و سالانه در شهرستان 
بم، 1۰۰ هزار تن خرما و در شــرق استان کرمان 1۸۰ هزار تن خرما و رطب 

مضافتی تولید می شود.
نایب رئیس انجمن ملی خرمای ایران بیان داشــت: در دنیا ۷۰۰ واریته یا نوع 
خرما تولید می شــود که ۴۰۰ نوع  آن در کشور ایران تولید می شود و  ارقام 
تجاری خرمای ایران، 1۲ نوع خرما اســت و یکی از بیشــترین رقم تولید و 
صادرات خرما در کشــور رقم خرما مضافتی بم است.  او تصریح کرد: استان 
کرمان در بین اســتان های خرما خیز کشور، رتبه اول تولید خرما را به خود 

اختصاص داده است. 
اکبری  گفت: عارضه خشکیدگی در شهر ریگان، فهرج و نرماشیرخسارت وارد 
کرده است و در بعضی از باغات تا ۸۰ درصد محصول دچار عارضه خشکیدگی 
خوشه خرما شده است.معقول، مدیر جهاد کشاورزی بم گفت: برداشت خرما 
در شهرســتان بم رقم مرغوب و با کیفیت رطب مضافتی می باشــد و یکی از 
بهترین ارقام خرمای جهان است.  او افزود: برداشت از سطح 1۰ هزار و  ۵۰۰ 
هکتار نخیلات بم  از اول شهریور ماه آغازشده است و تا اواسط مهر ادامه دارد 
و پیش بینی می شود امسال ۸۰ هزار تن خرما تولید و روانه بازار شود.معقول 
بیان داشــت: با آغاز فصل برداشــت خرما برای 1۰ هزار نفر به طور مستقیم 
و غیر مستقیم اشــتغال زایی شده است و این افراد مشغول برداشت بهترین 

خرمای ایران و جهان، رطب مضافتی بم هستند.

ناظر گمرکات خوزستان اعلام کرد

توقف فرآیندهای تجاری در مرز چذابه
ناظر گمرکات خوزستان آخرین وضعیت مرزهای تجاری در استان با توجه به 
تردد زوار در ایام اربعین را تشریح کرد.بهروز قره بیگی در گفت و گو با ایسنا، 
در خصوص آخرین وضعیت مزهای تجاری خوزســتان اظهار کرد: با توجه به 
هماهنگی های انجام شده و به منظور تسهیل تردد زوار، فرآیندهای تجاری در 
مرز چذابه متوقف شــده و این مرز برای صادرات فعلا فعال نیست.وی افزود: 
تجــاری که پیش از این رویه های تجاری خــود را از این مرز انجام می دادند 
اکنون باید از مرزهای دریایی خرمشــهر، آبادان و بندر امام خمینی به عنوان 

مرز جایگزین برای تجارت خود اقدام کنند.
ناظــر گمرکات خوزســتان گفــت: مرز شــلمچه همچنان بــر روی تجار و 
صادرکنندگان باز اســت و همزمان با تردد زوار، انجام فعالیت های تجاری نیز 
بدون هیچ مشــکلی در حال انجام است.قره بیگی عنوان کرد: تاکنون با توجه 
به تردد روان در مرز شلمچه تصمیمی در خصوص بسته شدن این مرز بر روی 
تجار و توقف فعالیت های تجاری در این مرز اتخاذ نشده است.وی خاطرنشان 
کرد: گمرکات خوزستان در همه مرزها به صورت سه شیفت و شبانه روزی در 
حال فعالیت و ارائه خدمات به زائران و تجار هســتند و هیچ مشکلی در ارایه 

خدمات وجود ندارد.

اخبار کوتاه

گروه شهرستانها: در سال گذشته شرکت فولاد مبارکه 
با 1۷۰.1 میلیون دلار، بیشــترین ســهم در صرفه جویی 
ارزی را به خود اختصــاص داد. به گزارش خبرنگار فولاد، 
به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، به مناسبت هفته دولت در 
راستای برنامه های دولت و وزارت صنعت معدن و تجارت، 
این سازمان با اجرای سیاست بومی سازی و راهبری آن در 
شــرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی، طی ســه سال 
گذشــته، صرفه جویی ارزی افزون بر یــک میلیارد و ۷۲۴ 

میلیون دلاری را رقم زد.
در سال گذشته، شرکت فولاد مبارکه با 1۷۰.1 میلیون دلار، 
بیشترین ســهم در صرفه جویی ارزی را به خود اختصاص 
داد. پــس از آن شــرکت های فولاد خوزســتان با 13۸.۴ 
میلیون و ملی مس با ۸1 میلیون دلار در جایگاه های دوم و 
سوم قرار گرفتند.از سال 1399 تا 1۴۰1 ارزش برنامه های 
بومی سازی در شــرکت های زیرمجموعه و تابعه به ترتیب 
به 61۸ میلیون، ۵۷۰ میلیون و ۵36 میلیون دلار رســید.

در مدت مورد بررســی، شــرکت های فولاد خراسان، گل 
گهر، منطقه ویــژه خلیج فارس، ذوب آهــن اصفهان، ملی 

فــولاد، چادرملــو، گهرزمین، تهیه و تولید مــواد معدنی، 
فولاد هرمزگان، میدکو، آلومینای ایران، آلومینیوم جنوب، 
سرمایه گذاری پارسیان، توسعه فراگیر سناباد )سیمیدکو( و 

فولاد سنگان در رتبه های چهارم تا هجدهم قرار گرفتند.
مصطفی عطایی پــور، معاون خرید شــرکت فولاد مبارکه 
در مصاحبه بــا خبرنگار فولاد در تشــریح برخی اقدامات 
و دســتاوردهای این شــرکت در حوزه بومی سازی گفت: 
گزارش هــای استخراج شــده از عملکــرد فــولاد مبارکه 
در زمینه هــای مختلف نشــان می دهد بخــش اعظمی از 
دســتاوردهای این شــرکت در زمینــه صرفه جویی ارزی 
مربوط به بومی سازی تجهیزات و اقلام موردنیاز بوده است. 
موفقیت های ارزشمند فولاد مبارکه باعث شده این شرکت 

امروز پیشتاز بومی سازی در صنعت فولاد کشور باشد.
وی خاطرنشان کرد: نهضت بومی سازی در فولاد مبارکه از 
دوران ســاخت و ابتدای بهره برداری با هدف تأمین پایدار 
مواد، قطعات و تجهیزات موردنیاز خطوط تولید آغاز شد و 
از سال 13۸1 تا کنون به صورت ساختاریافته و فرایندی با 
رویکرد توسعه و بهبود مستمر، با مشارکت کلیه متخصصان 

نواحی تولیدی و پشتیبانی و شرکت های سازنده دانش بنیان 
آغاز شد.به گفته معاون خرید فولاد مبارکه، این شرکت در 
این مسیر روشن با سرمایه گذاری های هوشمندانه و حمایت 
از شرکت های ســازنده داخلی و دانش بنیان، ایجاد شرایط 
تأمین پایدار، اقتصادی، کیفی و به موقعِ اقلام خرید خارج و 
تحریمی  موردنیاز خطوط تولید از طریق فرایند بومی سازی 

را وظیفه سازمانی خود تعریف کرد.
وی گفت: شاخص های عملکردی فولاد مبارکه در راستای 
وظیفه ســازمانی واحد بومی ســازی این شرکت عبارت اند 
از: تعداد درخواســت های بومی ســازی ارســالی از نواحی؛ 
تعداد درخواست های بومی سازی اتمام یافته؛ کیفیت اقلام 
بومی سازی شده؛ متوسط زمان بومی سازی مواد، قطعات و 
تجهیزات و نسبت قیمت تمام شده مواد، قطعات و تجهیزات 

بومی سازی به قیمت خارجی. 
بنابر اظهارات عطایی پور، نتایج بومی سازی در فولاد مبارکه 
نشــان می دهد از ابتدای سال 13۸1 تاکنون بیش از 1۰۰ 
هزار مواد، قطعه و تجهیز در داخل کشور بومی سازی شده 
کــه علاوه بر تأمین به موقع و پایــدار و کیفی، صرفه جویی 

حدود ۲.96۸ میلیون دلار را در پی داشــته است.وی ادامه 
داد: بخشــی از این اقلام که به دست توانمند شرکت های 
سازنده داخلی با محوریت فولاد مبارکه بومی سازی شده اند 
عبارت انــد از: قطعات و تجهیزات پیچیده، اســتراتژیک و 
حساس موردنیاز خطوط تولید از قبیل مندریل نورد گرم، 
کمپرسور فرایند احیا، کوره های باکس آنیلینگ، فن فرایند 

گندله سازی و بسیاری از اقلام دیگر.
عطایی پــور تصریح کرد: بــا ســرمایه گذاری و حمایت و 
اعتماد فولاد مبارکه به شــرکت های سازنده داخلی، شاهد 
خودکفایی کشور در زمینه طراحی و ساخت مواد، قطعات 
و تجهیزات موردنیاز صنعت فولاد هستیم و در حال حاضر 
بیــش از ۸۰ درصد از مواد، قطعــات و تجهیزات موردنیاز 

خطوط تولید، داخلی است. 
وی عنوان کرد: علاوه بر موارد یادشــده، امروزه دانش فنی 
و تخصصی کارشناســان واحد بومی سازی مواد، قطعات و 
تجهیزات و کارکنان مرتبط در نواحی تولیدی و پشتیبانی 
فولاد مبارکه و شرکت های سازنده داخلی به میزان زیادی 

ارتقا یافته است. 

شــورای نگهبان لایحــه ایجــاد منطقه آزاد 
تجاری - صنعتی مازنــدران را مغایر موازین 
شرعی تشخیص داده شــد.به گزارش پایگاه 
ایجاد  اطلاع رســانی شــورای نگهبان لایحه 
منطقه آزاد تجاری - صنعتی مازندران مصوب 
جلســه مــورخ پانزدهم مرداد مــاه یکهزار و 
چهارصــد و دو مجلس شــورای اســلامی در 
جلســه مورخ 1۴۰۲.۰۵.۲۵ شورای نگهبان 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر 

اعلام نظر می گردد:
از آن جا که اداره منطقه مذکور براساس قانون 
چگونگــی اداره مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
جمهوری اســلامی ایران مصوب 13۷۲.6.۷ و 
قانون اصــلاح آن مصوب 13۷۵.۸.۲۲ خواهد 
بــود، و مــواد )۵( و )۷( قانون مزبــور اداره 
شــرکت های مربوط را مشمول قانون تجارت 
دانســته و این قانون مشتمل بر برخی احکام 
خلاف شــرع اســت، ماده واحده لایحه ایجاد 

منطقه آزاد تجاری - صنعتی مازندران، مغایر 
موازین شرع تشخیص داده شد.در این جلسه 
همچنین لایحه ایجــاد منطقه آزاد تجاری - 
صنعتی ســرخس و لایحه ایجاد منطقه آزاد 
تجــاری - صنعتی دوغارون کــه همزمان با 
لایحه منطقه آزاد تجاری مازندران در مجلس 
شورای اسلامی مصوب شــده بود نیز بررسی 
و هر دو مغایر موازین شــرع تشــخیص داده 
شــد.ایجاد منطقه آزاد تجــاری مازندران در 
ســه منطقه، در دولت قبل به مجلس شورای 
اسلامی ارائه شــده، اما دبیرخانه مجلس قبل 
لایحه مشــترکی شــامل ایجاد مناطق آزاد 
تجاری ســرخس، دوغارون و مازندران را در 
قالب یک لایحه به مجلس ارسال کرده بود که 
هر چنــد مجلس آن را تصویب کرد، اما مورد 
ایراد شورای نگهبان قرار گرفت. شورای نگهبان 
اعلام کرده بود با توجه به اینکه این سه منطقه 
دارای شرایط یکسانی نیستند، باید سه لایحه 

جداگانه و مجزا ارائه شود که دولت گذشته با 
این طرح موافقت نکــرد و ایجاد منطقه آزاد 
تجاری مازندران همچنان بلاتکلیف باقی ماند.
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، مسئولان 
استان مازندران و نمایندگان مردم این استان 
در مجلس جلســاتی با مســئولان کشــوری 
برگزار و ایجاد منطقــه آزاد تجاری مازندران 
به عنوان مطالبــه مردمی ز را پیگیری کردند.
یک ســال پس از استقرار دولت جدید، لایحه 
جداگانه ای به مجلس ارســال و کمیســیون 
اقتصــادی مجلــس نیز پــس از ۷ مــاه کار 
کارشناســی با این لایحه موافقت کرد، لایحه 
ایجاد منطقــه آزاد تجاری- صنعتی مازندران 
در سه نقطه که 1۵ مرداد ماه امسال در صحن 
علنی مجلس به تصویب رسید. بر اساس گفته 
مسئولان اســتان منطقه آزاد تجاری-صنعتی 
مازندران ســه منطقه شامل 1۰6۰ هکتار در 
بندر امیرآباد، ۴61 هکتــار در منطقه میرود 

تا چپکــرود و حدود ۸۴ هکتار زمین در بندر 
نوشهر را شامل می شد که فقط برای صادرات، 
واردات و فعالیــت واحد های تولید صنعتی در 
نظر گرفته شــده بود.موضوع تاسیس منطقه 
آزاد تجاری صنعتی مازندران ســه شنبه 31 
مردادماه امسال با حضور استاندار و دفاعیات 

او از لزوم ایجاد این منطقه در استان در هیات 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح 
و تاســیس منطقه آزاد در مازندران در همین 
جلســه با حمایت رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام و اعضای هیات نظارت تصویب 

شده بود.

فولاد مبارکه بیشترین سهم در صرفه جویی ارزی را به خود اختصاص داد

مخالفت شورای نگهبان با لایحه ایجاد منطقه آزاد تجاری - صنعتی مازندران

معاون اســتانداری خراسان رضوی گفت: پدیده گرد و 
غبار در اســتان مساله دیرینه است اما آنچه امسال به 
آن دامن زده، خشکســالی است.جواد خدایی گفت: از 
سال گذشته انجام اقداماتی برای سرعت بخشیدن به 
مواجهه با پدیده گرد و غبار در خراســان رضوی آغاز 
شــد که از جمله آن تصویب طرح »مواجهه با پدیده 
گرد و غبار« در استان بود و در این راستا دستگاه های 
اجرایی اقدامــات خود در این زمینه را آغاز کردند.وی 
بیان کرد: در این راستا برای نخستین بار سه ایستگاه 
سنجش گرد و غبار که مربوط به مصوبات سفر رئیس 
جمهوری به خراســان رضوی بود، فعالیت خود را آغاز 
کرد که شــامل سه ایستگاه ســنجش گرد و غبار در 
شهرستان های ســرخس، خواف و نیشابور این استان 
بود که نصب و فعال شــد.معاون اســتاندار خراســان 
رضوی گفت: از سوی دیگر ۲ منشا جدی خارجی برای 

تشــدید پدیده گرد و غبار در خراســان رضوی وجود 
دارد که شامل بیابان »قره قوم« در کشور ترکمنستان 
و بیابانی در ســمت هرات در کشــور افغانستان است 
که تــلاش داریم با برنامه ریزی انجــام گرفته در این 
خصوص اقدامات مشترکی را با کشورهای مزبور برای 
کنترل پدیده گرد و غبار داشــته باشــیم که در این 
زمینه مــراودات بین المللی انجام گرفته و وزارت امور 
خارجه نیز ســفرهایی به همین منظور به کشورهای 
مزبور داشته است.خدایی اظهار داشت: اقدامات داخلی 
برای کنترل پدیده گرد و غبار از جمله بیابان زدایی و 
پایش دقیق مساله در حال انجام است اما از یک سوء 
همکاریهای بین المللی در این زمینه بویژه با شــرایط 
افغانستان کار دشــواری است و از سوی دیگر کاهش 
بارندگی ها و تشــدید خشکسالی در سال جاری باعث 

بروز بیشتر مساله گرد و غبار شده است.

سرپرســت معاونت میراث فرهنگــی گیلان گفت: با 
تحویل کارگاه، ســاخت و نصب پــلاک ثبتی و تابلو 
راهنمــای جنگل های هیرکانی در گشــت رودخان و 
مســیر منتهی به قلعه رودخان آغاز شــد.محمدرضا 
امیری نژاد آغاز ســاخت و نصب پلاک ثبتی و تابلوی 
راهنمای جنگل هــای هیرکانی خبر داد و اظهار کرد: 
با تحویــل کارگاه و اختصاص اعتبــاری بالغ بر ۵.3 
میلیــارد ریال و انتخاب پیمانــکار ذیصلاح، عملیات 
ســاخت و نصب پــلاک ثبتی جنگل هــای هیرکانی 
آغاز شد.سرپرســت معاونت میراث فرهنگی گیلان با 
بیــان اینکه مطابق با مقررات و آیین نامه ها متعهد به 
نصب پلاک ثبتی شامل لوگوی کمیته میراث جهانی 
یونســکو در محدوده تمام سایت های جهانی هستیم، 
گفت: ســه سایت از 1۲ ســایت جنگل های هیرکانی 

با مســاحتی بالغ بر ۵۸ هکتار، جنگل های هیرکانی 
لیســار تالش، گشت رودخان فومن و سیاهرود رودبار 
اســتان گیلان را در بر می گیرد.وی افزود: در راستای 
شناســاندن اهمیت ایــن میراث ارزشــمند طبیعی 
بــی نظیر به مردم و گردشــگران مقرر اســت در فاز 
اول نصب پلاک در گشــت رودخان و مســیر منتهی 
بــه قلعه رودخان صورت گرفتــه و در ادامه این مهم 
در ســایت های لیسار و ســیاهرود نیز عملیاتی شود.
امیری نژاد جنگل های هیرکانی را از مواریث ارزشمند 
طبیعــی بی بدیل در جهان دانســت کــه حفاظت و 
مراقبت از آن وظیفه ذاتی دستگاه هایی همچون منابع 
طبیعــی، محیط زیســت و میراث فرهنگی بوده و در 
این راســتا تعامل و همکاری های مشترک چندجانبه 

می تواند در پاسداشت اثر بسیار تاثیرگذار باشد.

مدیر کل مدیریت بحران استانداری خراسان شمالی از 
جاری شدن سیلاب و وارد شدن خسارت هایی به برخی 
از مناطق استان طی صبح روز چهارم شهریور ماه خبر 
داد.غلامرضا شــفیق اظهار کرد: بارش باران طی صبح 
دیروز در شهرستان راز و جرگلان در روستاهای امانلی 
منجر به آبگرفتگی چند واحد مســکونی و خســارت 
به حوزه کشاورزی شد.شــفیق افزود: علاوه بر آن در 
شهرستان مانه، بارندگی در روستاهای یموق، سوخلی، 
خشتلی و شبلی و کهنه جلگه، منجر به قطع برق شده 
بود که در حال حاضر جز روســتای یموق، برق مابقی 
مناطق برقرار شده اســت.وی ادامه داد: همچنین در 
شهرستان مانه محدوده روستای یارچلی ترکیدگی لوله 
گاز گزارش شــد که اکیپ گاز به محل اعزام شده اند 
اما به دلیل وجود جریان ســیلاب، فعلا شرایط اجرای 
عملیات وجود ندارد و منتظر فروکش کردن ســیلاب 

هستند.این مقام مسئول افزود: در بجنورد در محدوده 
امین الله و کنارگذر شمالی، عملیات پاکسازی رسوبات 
از سطح جاده  انجام شده و مسدودی جاده نداشتیم. بر 
اثر بارش، چند مورد آبگرفتگی حیاط منازل مسکونی 
گزارش شــد که عملیات تخلیه توســط هلال احمر 
انجام شد.مدیر کل مدیریت بحران استانداری خراسان 
شــمالی گفت: بر اثر این بارش ها در شهرســتان راز و 
جرگلان، مانه و سملقان در حوزه کشاورزی خساراتی 
وارد شــده که در حال برآورد خسارت هستیم که به 
زودی اعلام خواهد شــد.محبان مدیر کل هلال احمر 
خراســان شــمالی نیز در ادامه در گفت و گو با ایسنا، 
بیان کرد: هلال احمر از ابتدای صبح امروز تاکنون به 
۷۰ نفر آسیب دیده از سیل خدمات رسانی کرده است.
وی افزود: از صبــح دیروز تاکنون تخلیه آب از ۸ باب 

منزل مسکونی انجام شده است.

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین با 
بیان اینکه استان قزوین رتبه نخست تولید کشمش و 
رتبه دوم تولید انگور را در کشور دارد، از آغاز عملیات 
برداشت انگور از سطح 33 هزار و ۲۸۵ هکتار از باغات 

این استان خبر داد.
محمــد پیله فروش بــا بیان اینکه برداشــت انگور از 
ســطح 33 هزار و ۲۸۵ هکتار آغاز شده است، اظهار 
کــرد: حدود 33۰ هــزار تن محصــول از این میزان 
ســطح زیر کشت باید برداشت شود.بنا بر اعلام روابط 
عمومی جهاد کشــاورزی استان قزوین، وی ادامه داد: 
در حــال حاضر 33 هــزار و ۲۸۵ هکتار از باغات این 
اســتان به محصول انگور اختصاص دارد که 3۲ هزار 
و 661 هکتــار آن بارور و 6۲۴ هکتــار آن غیر بارور 
اســت.وی میانگین متوســط عملکرد این محصول را 

بیش از 1۰ تن در هکتــار برآورد کرد و گفت: از این 
میزان سطح زیرکشت بیش از ۷ هزار هکتار به صورت 
داربستی و نوین احداث و در حال بهره برداری بوده و 

بقیه باغات به صورت سنتی است.
پیله فروش خاطرنشــان کــرد: متوســط تولید این 
محصول 3۵۰ هزار تن در ســال های گذشته بوده که 
این میزان در سال جاری به علت خسارت سرمازدگی 
و مشکلات اقلیمی کاهش داشته است.وی تصریح کرد: 
انگور تولید شده ۷۰ درصد به صورت تولید کشمش، 
۲۵ درصــد تازه خــوری و ۵ درصــد نیــز به صورت 
فرآورده های جانبی نظیر شــیره، آبغوره و کنستانتره 
اســتفاده می شــود.وی در پایان یادآور شد: عملیات 
برداشــت انگور از نیمه دوم مرداد ماه آغاز و تا اواخر 

مهر ماه در استان ادامه خواهد داشت.

معاون استانداری خراسان رضوی خبر داد

خشکسالی عامل اصلی تشدید پدیده گرد و غبار در خراسان رضوی

سرپرست معاونت میراث فرهنگی گیلان خبر داد

آغاز نصب پلاک ثبتی و تابلوی راهنمای جنگل های هیرکانی 

مدیر کل مدیریت بحران استانداری تشریح کرد

خدمت رسانی به ۷۰ آسیب دیده از سیل خراسان شمالی

مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین:

قزوین رتبه نخست تولید کشمش را در کشور دارد

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان اسدآباد:

نفس تالاب پیرسلمان اسدآباد به شماره افتاد


